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Af landbrugsministeren (Bjørn Westh). 
(Fremsat 19/1 94. Første behandling 28/1 

94. Betænkning 18/5 94). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforslaget 
og spørgsmålet om lovforslagets overgang til 
tredje behandling sattes til forhandling under 
ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

§ 1, ændringsforslaget, og § 2, således æn- 
dret, 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Anden næstformand (Grove): 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

7) Anden behandling af lovforslag nr. L 244: 
Forslag til lov om ændring af  lov om social 

pension, lov om social bistand og den sociale sty- 
relseslov m.v. (Tilkendelseskompetence m.v.). 

Af socialministeren (Yvonne Herløv Ander- 
sen). 

(Fremsat 14/4 94. Første behandling 20/4 
94. Betænkning 5/5 94. Ændringsforslag nr. 
1-7 af 18/5 94 uden for betænkningen af soci- 
alministeren). 

Der var ikke stillet ændringsforslag i be- 
tænkningen. 

Uden for betænkningen var der stillet 7 æn- 
dringsforslag af socialministeren. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforslage- 
ne og spørgsmålet om lovforslagets overgang 
til tredje behandling sattes til forhandling un- 
der ét. 

Forhandling 

Pia Christmas-Møller (KF): 
I betænkningen står, at vi fra konservativ si- 

de vil redegøre for vores stilling til forslaget 
ved andenbehandlingen. Det har den helt na- 
turlige forklaring, at ministeren -  ganske vist 
meget sent i forløbet -  tog imod vores opfor- 
dring til at indkalde til et forhandlingsmøde 
med henblik på at nå et fælles resultat. Så vi 
var faktisk midt i et forhandlingsforløb, hvis 
resultat afspejles i de ændringsforslag, ministe- 
ren har stillet uden for betænkningen. 

Forslaget er stadig væk meget bureaukratisk 
efter vores smag. Vi havde foretrukket den 
mest direkte vej, hvorefter kompetencen sim- 
pelt hen bliver udlagt til kommunerne, som så 
skal etablere et socialt koordinationsudvalg. Vi 
synes, den foreslåede ansøgningsprocedure er 
tung. 

Men ved førstebehandlingen var det helt af- 
gørende for os at få sikkerhed for, at alle kom- 
muner, der opfylder den ene betingelse, at de 
etablerer et socialt koordinationsudvalg, kan 
få overdraget kompetencen. Og det er sket. 

Ministeren har skriftligt garanteret os, at der 
ikke ligger nogen kvoteordning gemt i den ad- 
ministrative udmøntning. Vi har fået sikkerhed 
for, at det ikke er en forsøgsordning, men der- 
imod en glidende udlægning. Det er derfor og- 
så vigtigt, at ministeren har lovet os, at perso- 
nale- og administrationsudgifter til de amtslige 
revaliderings- og pensionsnævn vil blive ned- 
droslet i takt med udlægningen. 

De øvrige præciseringer, som ligger i æn- 
dringsforslagene, kan vi også give fuld tilslut- 
ning, og vi er tilfreds med, at ministeren har 
haft kontakt med handicap- og invalideorgani- 
sationerne, selv om vi beklager, at det skete så 
sent. 

Derudover indeholder ændringsforslagene 
implementeringen af løsningen på et hænge- 
parti fra satspuljeforliget, som vi indgik med 
regeringen i december. I dette forlig fik Det 
Konservative Folkeparti sammen med Venstre 
gennemført en aftale om, at der i årene 1995-97 
blev afsat henholdsvis 35 mio. kr., 80 mio. kr. 
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[Pia Christmas-Møller] 

og 130 mio. kr. til en hel eller delvis afskaffelse 
af den diskriminerende såkaldte husmodervur- 
dering i forbindelse med tilkendelse af hel- 
bredsbetinget førtidspension. 

Det har været temmelig sejt for os at få sær- 
lig finansministeren, som forliget blev indgået 
med, til at leve op til aftalen, men nu er det 
lykkedes. Desværre kommer vi ikke helt af 
med den forkætrede husmodervurdering -  det 
rækker de afsatte penge ikke til -  men vi har 
fået taget hul på bylden på en sådan måde, at 
medarbejdende ægtefæller og andre gifte per- 
soner, der arbejder mere end 27 timer ugentlig, 
fremover skal vurderes på grundlag af fuldt er- 
hverv. Det er vi godt tilfreds med. 

Alt i alt kan vi give fuld tilslutning til de af 
ministeren stillede ændringsforslag og dermed 
også til hovedforslaget, og vi takker for et kon- 
struktivt samarbejde. 

Else Winther Andersen (V): 
Vi har skrevet i betænkningsbidraget, at 

Venstre vil give en melding ved anden behand- 
ling, så jeg vil da godt starte med at give mini- 
steren den positive melding, at Venstre vil 
stemme for ændringsforslagene, samt at vi og- 
så ved tredjebehandlingen vil stemme for det 
samlede lovforslag. 

Dette er jo andet trin af det, vi kalder udlæg- 
ning af kompetence til kommunerne. Vi havde 
håbet på, at det var blevet ved det, så vi ikke 
skal have en tredje omgang. Men vi vil gerne 
være med til at støtte, at vi er kommet så langt. 

Vi er også tilfreds med de tilsagn, vi har fået 
fra ministerens side om den måde, man har 
tænkt sig at håndtere ansøgningerne fra kom- 
munerne på, så en stor gruppe af kommunerne 
får kompetence til selv at tilkende pensioner. 

Så håber vi på, at vi, når vi skal til at tage det 
tredje skridt, kan tage det fuldt ud. Det tror jeg 
nemlig vil blive til gavn for borgerne rundt om 
i kommunerne. 

Vi er også tilfreds med, at vi nu har fået ud- 
møntet satsforliget fra før jul, hvor vi har fået 
blødt op for det, der hedder husmoderfunk- 
tionsbegrebet, og da ikke mindst, at vi her får 
på skrift, at de medarbejdende ægtefæller får 
et andet grundlag for at få tildelt pension, end 
vi har i dag. Det er også et af de gode elemen- 
ter. 

Venstre tror på, at kommunerne vil tage vel 
imod denne udlægning, og at de vil tage ansva- 

ret på sig. Hermed mener jeg, at det drejer sig 
om at lave nogle gode revalideringstiltag for de 
mennesker, der ikke længere står fuldt til rå- 
dighed for arbejdsmarkedet. Det drejer sig jo i 
bund og grund ikke om at sende flere på pen- 
sion, men om, at folk kan bruge den rester- 
hvervsevne, de har. 

Venstre tror på, at kommunerne vil leve op 
til deres ansvar, og så håber vi som sagt på, at 
næste trin bliver, at vi får loven gjort perma- 
nent. 

Tom Behnke (FP): 
De af ministeren stillede ændringsforslag 

uden for betænkningen har en sådan karakter, 
at forslaget bliver bedre. Jeg vil ikke sige, at det 
bliver væsentligt bedre, men det bliver i hvert 
fald bedre, og derfor kan Fremskridtspartiet 
støtte alle de af ministeren stillede ændrings- 
forslag. 

Det betyder dog ikke, at forslaget bliver så 
godt, at Fremskridtspartiet har ændret indstil- 
ling til selve forslaget. Vi vil fortsat indstille 
forslaget til forkastelse, når vi når frem til tred- 
jebehandlingen. 

Socialministeren (Yvonne Herløv Andersen): 
Jeg vil gerne takke ordførerne for tilslutnin- 

gen til forslaget og så lige komme med en ret- 
telse: 

Der har, som der blev sagt, i begge omgange 
løbende været kontakt med organisationerne i 
hele forløbet i forbindelse med lovforslaget. 

Jeg skal også sige, at der har været tilfreds- 
hed med mange af lovforslagets dele; men der 
har specielt været bekymringer i forbindelse 
med forskellen i de enkelte kommuners måde 
at forvalte de forskellige tillæg på, dvs. spørgs- 
målet om tildeling af hjælpemidler -  særligt 
dyre hjælpemidler som f.eks. biler, og bi- 
stands- og plejetillæg. Derfor er der stillet æn- 
dringsforslag, som præciserer, at det er et om- 
råde, som vil blive fulgt meget tæt, og efter at 
det faldt på plads, har der ikke været proble- 
mer. 

Jeg er også meget tilfreds med, at vi nåede at 
få forhandlet spørgsmålet omkring husmoder- 
vurderingen på plads med satspuljepartierne, 
fordi det er et lille skridt i den retning, hvor 
man får lettet lidt på et begreb, som er vanske- 
ligt at få løftet helt, da det er meget økonomisk 
tungt. 
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Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Ændringsforslag nr. 1, § 1, således ændret, 
ændringsforslag nr. 2 og 3, § 2, således ændret, 
ændringsforslag nr. 4 og 5, § 3, således ændret, 
ændringsforslag nr. 6, § 4, således ændret, §§ 
5-7, ændringsforslag nr. 7, § 8, således ændret, 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Anden næstformand (Grove): 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Anden næstformand (Grove): 
Som tidligere meddelt udgår den næste sag 

på dagsordenen, der var: 

8) Anden behandling af lovforslag nr. L 245: 
Forslag til lov om sociale ydelser på Færøerne. 
Af socialministeren (Yvonne Herløv Ander- 

sen). 
(Fremsat 14/4 94. Første behandling 20/4 

94. Betænkning 5/5 94). 

Den næste sag på dagsordenen var: 

9) Anden behandling af lovforslag nr. L 246: 
Forslag til lov om ændring af  lov om delpen- 

sion. (Ændringer som følge af  indførelse af del- 
efterløn m. v.). 

Af socialministeren (Yvonne Herløv Ander- 
sen). 

(Fremsat 20/4 94. Første behandling 26/4 
94. Betænkning 5/5 94). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforslaget 
og spørgsmålet om lovforslagets overgang til 

tredje behandling sattes til forhandling under 
ét. 

Forhandling 

Else Winther Andersen (V): 
Jeg vil spørge socialministeren, om hun vil 

foranledige en oplysningskampagne om del- 
pensionen. 

Socialministeren (Yvonne Herløv Andersen): 
Jeg vil gerne foranledige, at der kommer op- 

lysninger ud om delpensionen, for et af argu- 
menterne, der har været rejst vedrørende brug 
af delpensionen og den ringe tilslutning, der 
har været, har jo netop været, at man ikke var 
bekendt med loven, og at man ikke fik forelagt, 
at det også var en mulighed. 

Så det vil jeg gerne give tilsagn om. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Ændringsforslaget, § 1, således ændret og § 
2 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Anden næstformand (Grove): 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

10) Anden behandling af lovforslag nr. L 108: 
Forslag til lov om ændring af  lov om apoteks- 

virksomhed. (Større fleksibilitet i apoteksstruk- 
turen, oprettelse af  sygehusapotek m.m.). 

Af sundhedsministeren (Torben Lund). 
(Fremsat 1/12 93. Første behandling 9/12 

94. Betænkning 11/5 94). 

Der var stillet 9 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 


